



United Nations Economic Commission for Europe  
Ministry of Natural Resources and Environmental Protection  
of the Republic Belarus  
Expert Group on Environmental Performance Reviews

**Peer learning workshop “Policies for implementation of the 2030 Agenda for Sustainable Development: exchange of best practices on the basis of UNECE Environmental Performance Reviews”**

**Minsk, Belarus, 21-22 November 2018**

Venue: Hotel DoubleTree by Hilton Minsk, 9 Pobediteley Avenue

**Provisional programme**

21 November 2018, Wednesday

09.00 – 09.30

**Opening session**

Ms. Iya Malkina, First Deputy Minister of Natural Resources and Environmental Protection of the Republic of Belarus

Mr. Peter Dettmar, Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of The Federal Republic of Germany to the Republic of Belarus

Mr. Harry Liiv, Chair, Expert Group on Environmental Performance Reviews

Mr. Nicholas Bonvoisin, UNECE



Европейская экономическая комиссия Организации Объединенных Наций  
Министерство природных ресурсов и охраны окружающей среды  
Республики Беларусь  
Группа экспертов по Обзорам результативности экологической деятельности

**Семинар по обмену опытом «Содействие реализации Повестки дня в области устойчивого развития на период до 2030 года: обсуждение позитивного опыта на основе Обзоров результативности экологической деятельности ЕЭК ООН»**

**Минск, Беларусь, 21-22 ноября 2018 года**

Место проведения: гостиница «Hotel DoubleTree by Hilton Minsk», проспект Победителей д. 9

**Предварительная программа**

21 ноября 2018 г., среда

09.00 – 09.30

**Открытие**

Г-жа И.В. Малкина, Первый заместитель министра природных ресурсов и охраны окружающей среды Республики Беларусь

Г-н Петер Деттмар, Чрезвычайный и Полномочный Посол Федеративной Республики Германия в Республике Беларусь

Г-н Гарри Лиив, Председатель, Группа экспертов по Обзорам результативности экологической деятельности

Г-н Николас Бонвуазэн, ЕЭК ООН

*Tour de table*

09.30 – 11.00 **Session 1: Institutional set-ups for SDGs monitoring and implementation and the role of the national environmental authorities**

Moderator: Ms. Sarango Radnaaragchaa, UNECE

Moderated discussion with most participants involved, up to 2 minutes per country

11.00 – 11.30 Coffee break

11.30 – 13.00 **Session 2: Integration of SDGs into national policy frameworks: the case of environment-related SDGs**

Chair: Mr. Hans-Joachim Hermann, Germany

Building up the SDG national policy framework in Montenegro, Ms. Aneta Kankaras, Montenegro (15 minutes)

Defining the national targets and indicators on the basis of SDGs and integrating them into environmental policy agenda in Ukraine, Ms. Nataliia Trofimenko, Ukraine (15 minutes)

Q&A and discussion (1 h)

13.00 – 14.30 Lunch time

14.30 – 15.30 **Session 3: Data availability for SDGs: the case of environmental data and indicators**

Chair: Ms. Katerina Nikolovska, The former Yugoslav Republic of Macedonia, Chair, Working Group on Environmental Monitoring and Assessment

*Tour de table*

09.30 – 11.00 **Сессия 1: Институциональные рамки для мониторинга и осуществления ЦУР и роль национальных природоохранных органов**

Модератор: г-жа Сарангоо Раднаарэгчаа, ЕЭК ООН

Модерируемая дискуссия с вовлечением большинства участников, до 2 минут на страну

11.00 – 11.30 Перерыв на кофе

11.30 – 13.00 **Сессия 2: Включение ЦУР в национальные стратегические рамки с акцентом на ЦУР, связанных с окружающей средой**

Председатель: г-н Ханс-Йоаким Херманн, Германия

Построение национальных стратегических рамок для ЦУР в Черногории, г-жа Анета Канкарас, Черногория (15 мин.)

Определение национальных задач и показателей на основе ЦУР и их включение в экологическую политику в Украине, г-жа Наталия Трофименко, Украина (15 мин.)

Вопросы и обсуждение (1 ч.)

13.00 – 14.30 Обеденный перерыв

14.30 – 15.30 **Сессия 3: Доступность данных для ЦУР с акцентом на ЦУР, связанные с окружающей средой**

Председатель: г-жа Катерина Николовска, бывшая югославская Республика Македония, председатель Рабочей группы по мониторингу и оценке окружающей среды



SDG indicators in Belarus, Ms. Irina Kangro, First Deputy Chairperson, National Statistical Committee, the Republic of Belarus (15 minutes)

Selected environmental indicators under the Global SDG Indicator Framework and their application at national level in the EPR process, Mr. Tomas Marques, UNEP (15 minutes)

Q&A and discussion (30 minutes)

15.30 – 16.00 Coffee break

16.00 – 18.00 **Session 4: EPRs and SDGs**

Chair: Ms. Elisabete Quintas, Portugal, Chair of the UNECE Committee on Environmental Policy

The experience of integrating SDGs into EPRs, Ms. Olivera Kujundzic, Montenegro / Expert Group on Environmental Performance Reviews (15 minutes)

Integration of SDGs into the EPR of Mongolia, Ms. Narantuya Davaa, Mongolia (15 minutes)

Q&A (15 minutes)

Breaking out into small groups (45 minutes) and report back to the plenary (20 minutes)

22 November 2018, Thursday

09.00 – 11.00 **Session 5: Building ownership and awareness for SDGs**



Формирование показателей ЦУР в Республике Беларусь, г-жа И.С. Кангро, первый заместитель Председателя, Национальный статистический комитет Республики Беларусь (15 мин.)

Избранные экологические показатели в рамках Глобальной системы показателей ЦУР и их применение на национальном уровне в процессе ОРЭД, г-н Томас Маркес, ЮНЕП (15 мин.)

Вопросы и обсуждение (30 мин.)

15.30 – 16.00 Перерыв на кофе

16.00 – 18.00 **Сессия 4: ОРЭД и ЦУР**

Председатель: г-жа Элизабет Кинтас, Португалия, председатель Комитета по экологической политике ЕЭК ООН

Опыт по включению ЦУР в ОРЭД, г-жа Оливера Куянджич, Черногория / Группа экспертов по Обзорам результативности экологической деятельности (15 мин.)

Интеграция ЦУР в ОРЭД Монголии, г-жа Нарантуя Даваа, Монголия (15 мин.)

Вопросы и обсуждение (15 мин.)

Работа в малых группах (45 мин.) и представление результатов в пленарном заседании (20 мин.)

22 ноября 2018 г., четверг

09.00 – 11.00 **Сессия 5: Приверженность к ЦУР и повышение осведомленности о них**



Chair: Ms. Marina Philipuyk, Belarus

Preparing a Voluntary National Review to build ownership and awareness on SDGs in Romania, Ms. Luminita Ghita, Romania (15 minutes)

Leading by example: greening the Ministry of Environment and other public authorities in Estonia, Mr. Harry Liiv, Estonia (15 minutes)

Q&A (15 minutes)

Breaking out into small groups (45 minutes) and report back to the plenary (20 minutes)

Председатель: г-жа Марина Филипюк, Беларусь

Подготовка добровольного национального обзора как механизм для наращивания приверженности и повышения осведомленности о ЦУР в Румынии, г-жа Луминица Гицэ, Румыния (15 мин.)

Покажем пример: как Министерство окружающей среды и другие государственные органы в Эстонии становятся более «зелеными», г-н Харри Лиив, Эстония (15 мин.)

Вопросы и обсуждение (15 мин.)

Работа в малых группах (45 мин.) и представление результатов в пленарном заседании (20 мин.)

Перерыв на кофе

Подведение итогов

Г-н Ханс-Йоаким Херманн, Германия

Г-жа Элизабет Кинтас, Португалия, председатель Комитета по экологической политике ЕЭК ООН

Г-жа Марина Филипюк, Беларусь

Поездка в Борисов «Реализация ЦУР на практике»

Посещение Борисовской «Бумажной фабрики» Гознака и обсуждение вопросов «зеленой» экономики и «зеленых» школ с командой проекта «Поддержка перехода к «зеленой» экономике в Республике Беларусь» (обед будет организован в Борисове)

11.00 – 11.30

Coffee break

11.00 – 11.30

Перерыв на кофе

11.30 – 12.00

Concluding remarks

11.30 – 12.00

Подведение итогов

Mr. Hans-Joachim Hermann, Germany

Ms. Elisabete Quintas, Portugal, Chair of the UNECE Committee on Environmental Policy

Ms. Marina Philipuyk, Belarus

12.00–19.00

Field visit to Barysaŭ “Putting the SDGs into practice”

12.00–19.00

Поездка в Борисов «Реализация ЦУР на практике»

Visit to Barysaŭ Goznak Paper Mill and discussion on green economy and green schools led by the project "Supporting the Transition to a “green” economy in the Republic of Belarus" (lunch will be arranged in Barysaŭ)

